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براساس 
ضوابط 

جدید که در 
دست بررسی 

هستند، 
ساختمان های 

۱5 تا 25 طبقه 
به عنوان 

ساختمان های 
بلندمرتبه 

امکان احداث 
دارند

خلع ید شرکت کیسون از مترو اهواز قطعی شد         

حرکت قطار پس از 17 سال  

سند بلندمرتبه  سازی مشهد در آستانه تصویب 
ایران زمین- بلندمرتبه  سازی در کلانشهر 
مشهد که سالیانه پذیرای میلیون ها زائر 
و گردشـــگر اســـت، در دهه های گذشته 
رشـــد بـــرق آســـایی داشـــته و غول های 
بتونی و ســـاخت و ســـازهای سر به فلک 
کشـــیده آن هـــم پیرامـــون حـــرم رضوی 
بـــا شـــتابی افزون تـــر از رشـــد جمعیت 
در ایـــن کلانشـــهر در حـــال قدکشـــیدن 
هســـتند. حالا بعد از گذشـــت یک سال 
از انعقـــاد قـــرارداد تهیه ســـند بلندمرتبه  
ســـازی شـــهر مشـــهد، خبر رســـیده که 
تهیـــه ایـــن ســـند بـــرای سر و ســـامان 
بخشـــیدن به فراینـــد بلند مرتبه ســـازی 
مراحـــل پایانی خـــود را ســـپری کـــرده و 

بـــه زودی بـــه تصویب می رســـد. ایـــن در 
حالی اســـت که بر اســـاس طـــرح جامع 
مشـــهد، مصوب ســـال 1383، قـــرار بود 
ســـند بلندمرتبه  ســـازی شـــهر مشهد در 
همان زمـــان تهیـــه و تصویب شـــود؛ اما 
متأســـفانه پس از گذشـــت 19 سال، این 
اتفـــاق رخ نـــداده و همچنـــان موضـــوع 
سروســـامان دادن بـــه بلندمرتبه ســـازی 
در کلانشـــهر مشـــهد، مشـــخص کـــردن 
پهنه هـــای بلندمرتبه  ســـازی و ضوابط آن 
اعـــم از مســـاحت زمیـــن و عـــرض معبر 
و ارتفـــاع مجـــاز ســـاختمان در هاله ای از 

ابهام قـــرار دارد.
طبـــق گفته »حمیـــد ضمیـــری«، رئیس 

معمـــاری  و  شهرســـازی  کمیســـیون 
شـــورای اســـلامی شهر مشـــهد مقدس، 
»بلندمرتبه  ســـازی« موضوعی اســـت که 
بیشـــتر در کلانشـــهرها مطرح بوده ولی 
بنا به اقتضائات و شـــرایط، در شـــهرهای 
مختلـــف، متفـــاوت اســـت؛ بـــه عنوان 
مثال، در شهر مشهد مقدس، به کریدور 
منظری حرم مطهـــر رضوی نباید به هیچ 

عنوان خدشـــه ای وارد شـــود.
وی با بیـــان اینکه اهـــداف و رویکردهای 
مختلفـــی را بـــا بلندمرتبه ســـازی دنبال 
ایـــن  از جملـــه  می کنیـــم، می گویـــد: 
اهداف می توان به کنترل  ساخت وســـاز، 
جلوگیـــری از گســـترش افقـــی  شـــهرها، 

افزایـــش بهـــره وری و اســـتفاده از زمین، 
ایجاد ارزش افزوده در بافت های ناکارآمد 
شـــهری و حفـــظ باغ ها و فضاهای شـــهر 

اشـــاره داشت.
ح  طـــــــر مــی افــــــزایــــــد:  ضـمیـــــری 
بلندمرتبه  ســـازی به منظـــور جلوگیری از 
پراکنده سازی ساختمان های بلندمرتبه 
در کلانشـــهرها و هدایت آنها به پهنه های 
مشخص و مناسب نیز مورد توجه است.
رئیس کمیسیون شهرســـازی و معماری 
شورای اســـلامی شهر مشـــهد مقدس با 
بیان اینکه براساس ضوابط شورای عالی 
شهرســـازی، ســـاختمان های بـــا ارتفـــاع 
بیـــش از 27 متـــر، جزو ســـاختمان های 

شیما جهان بخش
خبرنگار

گزارش

اجتماعی بیمه پردازی را از این شـــرکت 
قبـــول نمی کنـــد. البته بـــا پیگیری های 
کمیســـیون کارگـــری اداره کار، تعـــاون و 
رفـــاه اجتماعی مســـئولان این شـــرکت 
کیســـون اعـــلام کرده اند چنـــد حقوق 
عقب افتاده کارگـــران و حق بیمه آنها را 
پرداخت می کنند اما تاکنون اقدامی در 

این زمینه انجام نشـــده اســـت.
 جامعـــی می افزایـــد: پـــس از خلـــع یـــد 
شرکت کیســـون، تفاهمنامه ای با قرارگاه 
ســـازندگی خاتـــم الانبیـــا بـــرای ادامه کار 
امضـــا شـــده اما هنـــوز قطعی نیســـت و 
نیاز به بررســـی و هماهنگی بیشتر دارد.

طرحی 4 ساله که 17 سال 
بی نتیجه مانده است

»ســـیاوش محمـــودی«، رئیس شـــورای 
اســـلامی شـــهر اهواز هـــم دربـــاره پروژه 
متـــرو اهـــواز می گویـــد: بـــا آنکه پـــروژه 
متـــرو اهواز با دیگر کلانشـــهرهایی مثل 
شـــیراز و اصفهـــان آغـــاز شـــده و اکنون 
این اســـتان ها بـــه مراحل آخـــر نزدیک 
شـــده اند اما مترو اهواز تاکنون بر زمین 

مانده اســـت.
 وی بـــا بیـــان اینکـــه مبلـــغ اولیـــه این 
طـــرح 79۰ میلیـــون دلار بـــوده و بین 2 
شـــرکت کیســـون )مجـــری( و شـــرکت 
نورینکو چیـــن به عنـــوان تأمین کننده 
تجهیـــزات، با شـــهرداری اهـــواز منعقد 
شـــد، می افزاید: مدت این قـــرارداد ۴8 
مـــاه بوده و قـــرار بود طی ۴ ســـال طرح 
تکمیل شـــود امـــا در ادامـــه 2 اصلاحیه 
به مفـــاد قـــرارداد اضافه و مـــدت آن به 
۶۵ مـــاه افزایـــش یافـــت. در نهایـــت با 

کم کاری پیمانکار و برخی مشکلات دیگر 
با گذشـــت 17 ســـال این طـــرح تنها 3۰ 

درصد پیشـــرفت داشـــته است.

امیدواری برای ازسرگیری مترو 
اهواز

محمـــودی در مـــورد جزئیـــات خلع ید 
این طـــرح توضیـــح می دهـــد: آنچه که 
باعـــث شـــد رأی بـــدوی )خلع یـــد( در 
دادگاه تجدیدنظـــر تأیید شـــود؛ ارســـال 
لایحـــه ای بـــود کـــه 11 اردیبهشـــت 1۴۰1 
پیمانکار )شـــرکت کیســـون( بـــه دادگاه 
ارائـــه کـــرد؛ مبنـــی بـــر اینکـــه »حاضرم 
کارگاه را تحویل دهم ولی قرارداد فســـخ 
نشود« چون فسخ نشـــدن قرارداد برای 
ایـــن شـــرکت کـــه پروژه های مهمـــی را 
در کشـــور در دســـت اجرا داشت خیلی 
مهم بود .رقم دقیق مطالبات شـــرکت 
کیسون از شـــهرداری اهواز نیز در آینده 
اعـــلام خواهد شـــد البتـــه مبلـــغ مورد 
ادعـــای پیمانکار)شـــرکت کیســـون( با 
آنچه که برآوردها نشـــان می دهد، خیلی 

فاصله دارد.
رئیـــس شـــورای اســـلامی شـــهر اهـــواز 
بـــا تأکید بـــر اینکـــه پیگیر از ســـر گیری 
دوبـــاره این طرح هســـتیم، می گوید: در 
ایـــن زمینـــه مذاکره با برخی شـــرکت ها 
و ارگان هـــا از جملـــه قرارگاه ســـازندگی 
خاتـــم الانبیـــا، بنیـــاد مســـکن انقلاب 
اســـلامی و برخی شـــرکت های مطرح، 
بـــرای ادامه پـــروژه مترو اهـــواز در حال 
ارزیابی و انجام اســـت و امیدوارم بزودی 
در همین دوره شـــورا، کار این پروژه مهم 

ملی از ســـر گرفته شـــود.

اکنون  مذاکره 
با برخی 

شرکت ها و 
ارگان ها از 

جمله قرارگاه 
سازندگی 

خاتم الانبیا، 
بنیاد مسکن 

انقلاب اسلامی 
و برخی 

شرکت های 
مطرح، برای 

ادامه پروژه 
مترو اهواز در 
حال ارزیابی 

بوده و امید 
است بزودی 
کار این پروژه 

مهم ملی از سر 
گرفته شود

تسنیم

 با پیگیری های وزیر کشور

وضعیت آستارا به شرایط عادی 
بازمی گردد

ایـــران زمیـــن-  وزیر کشـــور، کمتـــر از یک هفتـــه پس از 
وقوع ســـیلاب مهیب در آســـتارا، برای بررسی وضعیت 
مناطـــق ســـیلزده در اســـتان گیـــلان حاضـــر شـــده و از 
مسئولان اســـتانی خواســـت که با تلاش شـــبانه روزی و 
با اســـتفاده از توان مرکز و ظرفیت اســـتان های اطراف 
به ســـرعت وضعیت شهرستان ســـیل گرفته آستارا را به 

شـــرایط عادی بازگردانند.
احمـــد وحیدی در نشســـت شـــورای اداری شهرســـتان 
پل هـــای  اصلـــی؛  مســـیرهای  در  گفـــت:  آســـتارا 
ســـریع الاحداث و پل هایـــی در کـــف رودخانـــه احداث 
شـــود تا مشـــکلات ترافیکی مردم ســـریع تر حل شـــود.

وی در مورد مشکلات روســـتاییانی که منازل آنها در کنار 
رودخانه هـــا دچار آســـیب شـــده نیز گفت: ایـــن منازل 
مســـکونی اعم از مجاز و یا غیرمجاز خســـارت دیده اند و 
بایـــد به آنها کمک کرد اما باید طی زمانبندی مناســـب و 
مشـــخصی بررسی های لازم انجام شـــود تا ساخت و ساز 

در حریم رودخانه ها انجام نشـــود.
وزیـــر کشـــور افـــزود: ترمیـــم و بازســـازی آب بندهـــا هم 
بایـــد بـــا ســـرعت و در زمان بســـیار کوتـــاه انجام شـــود 
ضمن آنکـــه به روســـتاییان نیز کمـــک خواهیـــم کرد تا 
مســـیرهای دسترســـی آنها بازســـازی شـــده و تـــردد آنها 
با ســـرعت بیشـــتری انجام گیـــرد. وحیـــدی در رابطه با 
آســـیب وارد شـــده به باغات کیوی نیز گفـــت: باید برای 
کشـــاورزانی که باغات کیـــوی آنها )زمین یـــا محصولات( 
در اثر ســـیل از بین رفته چاره اندیشـــی شـــود و بررســـی 
شـــود اگر آســـیبی به باغ وارد شـــده خســـارت آن جبران 
شـــود.  وی تصریح کرد: باید برای شـــبکه فاضلاب آستارا 
به عنوان یک شـــهر بندری و مرزی کـــه به لحاظ صادراتی 
برای کشـــور حائز اهمیت است سرمایه گذاری لازم انجام 
شـــود، شهرداری این شهر شـــبکه فاضلاب را تکمیل کند 
تـــا انتقال آبهای ســـطحی از این طریق انجام شـــود. این 
اقدامـــات بایـــد در فرصتی اندک و با ســـرعت بیشـــتری 
انجام شود و وضعیت این شـــهر به حالت عادی برگردد.

ایران در ایران

بلندمرتبـــه تعریـــف می شـــوند، تصریـــح 
می کند: براســـاس ضوابط جدیـــد که در 
دســـت بررسی هستند، ســـاختمان های 
1۵ تا 2۵ طبقه به عنوان ســـاختمان های 
بلندمرتبه امکان احـــداث دارند. ضمیری 
بـــا بیـــان اینکـــه براســـاس طـــرح جامع 
مشـــهد، مصـــوب ســـال 1383، ســـند 
بلندمرتبه  ســـازی شـــهر مشـــهد بایـــد در 
همان زمـــان تهیـــه و تصویب می شـــده، 
می گویـــد: متأســـفانه پس از گذشـــت 19 
ســـال، هنوز ایـــن اتفـــاق نیفتـــاده ولی با 
دغدغه مندی مدیریت شهری، شهرداری 
ســـال گذشـــته قراردادی با مشاور منعقد 
کرد کـــه مراحـــل پایانـــی خود را ســـپری 

. می کند
وی می افزایـــد: براســـاس ایـــن ســـند، 
پهنه هـــای بلندمرتبه ســـازی مشـــخص و 

ضوابـــط آن نیـــز اعم از مســـاحت زمین و 
عرض معبـــر و ارتفـــاع مجاز ســـاختمان 

تبییـــن خواهد شـــد.
ضمیـــری تصریح می کند: عـــلاوه بر این، 
تمهیـــد جدیـــدی نیـــز بـــا عنـــوان طرح 
»میان مرتبه سازی« را پیگیر هستیم برای 
ساخت وســـازهایی که در زمره بلندمرتبه 
و یا تراکـــم پایین قـــرار نمی گیرند. رئیس 
کمیسیون شهرســـازی و معماری شورای 
اســـلامی شـــهر مشـــهد مقدس بـــا بیان 
اینکـــه بی ثباتـــی و تغییـــر در ضوابـــط و 
شـــرایط ساخت وســـاز بـــه فعـــالان حوزه 
ســـاختمان ضربـــه می زنـــد، می گویـــد: 
عمده تمرکز شـــورای شهر نیز بر این شده 
کـــه سیاســـت های ساخت وســـاز تبدیل 
به قانـــون شـــوند که بـــا تغییـــر مدیران، 

دســـتخوش دگرگونی نشـــود. 

 ســـرانجام بعد از 17 سال تعلل پیمانکار 
در اجرای طرح مترو اهـــواز که در تمام 
ایـــن ســـال ها تنهـــا حـــدود 3۰ درصـــد 
پیگیری هـــای  بـــا  داشـــته  پیشـــرفت 
مســـئولان خوزســـتانی حکـــم خلع ید 
پیمانکار این طرح تأیید شـــد. عملیات 

اجرایـــی قطـــار شـــهری اهـــواز از بهمن 
ســـال 8۵ آغاز شد و چند ســـال بعد به 
دلیل مشـــکلات مالـــی و اختلافات بین 
کارفرما و پیمانکار، از حدود ســـال 9۶ در 
عمل تعطیل شـــد و ســـرانجام در سال 
99 شـــهرداری از پیمانـــکار خلع ید کرد، 
اما پیمانـــکار حکم را نپذیرفـــت و کار به 
طرح دعوی در محاکم قضایی کشـــیده 
شـــد تا اینکه بالاخره تیر ماه امسال رأی 
بـــدوی دادگاه مبنی بر خلـــع ید پیمانکار 
تأیید شـــد و حالا بســـیاری از مردم اهواز 
امیدوارنـــد بـــا انتخاب پیمانـــکار جدید 
و از ســـرگیری ایـــن طرح ملـــی بالاخره 

مترو این شـــهر به ایستگاه پایانی برسد.

پروژه مترو به غرور مردم اهواز 
ضربه زد

»مهـــدی آذربایجانـــی«، معـــاون مالـــی و 
اقتصادی شـــهرداری اهواز بـــا بیان اینکه 
پـــروژه مترو به غـــرور مردم اهـــواز ضربه 
زده اســـت، می گوید: در بررســـی اســـناد 
موجود شرکت کیســـون، متوجه شدیم 
که این شـــرکت حـــدود 2 هـــزار میلیارد 
تومان به شـــهرداری اهواز بدهکار است.
وی دربـــاره وضعیت پروژه قطار شـــهری 
اهـــواز می افزایـــد: بـــا آنکـــه شـــرکت 

کیسون ادعا دارد حدود یکهزار میلیارد 
تومان طلبکار اســـت اما هنوز نتوانسته 
این ادعـــای خود را به اثبات برســـاند. از 
ســـوی دیگر بررسی ها نشـــان می دهد 
این شـــرکت در قســـمت ســـازه حدود 
3۰ درصـــد پیشـــرفت داشـــته و همین 
تعلل در اجـــرای طرح نشـــان می دهد 
کـــه معادل روز بیشـــتر از 2 هزار میلیارد 

پـــول دریافت کرده اســـت.
آذربایجانـــی ادامـــه می دهـــد: اکنـــون 
رأی قطعـــی گرفتن کارگاه هـــا را از دادگاه 
داریم و با پیمانـــکاران وارد مذاکره برای 
عقد قرارداد جدید شـــدیم. امـــروز اراده 
شـــهرداری و حاکمیـــت بـــر این اســـت 
که پروژه قطار شـــهری اهـــواز به نتیجه 

. سد بر
وی تصریـــح می کنـــد: در بودجه ســـال 
1۴۰2 بیـــش از ۵ هـــزار و 8۰۰ میلیـــارد 
تومـــان اعتبـــار در حوزه ســـرمایه گذاری 
دیده شـــده اما آیین نامه ســـرمایه گذاری 
شـــهرداری ها مانعی بـــرای تخصیص این 
بودجـــه بوده اســـت. کارشناســـان ما در 
تلاشند با تجدیدنظر در آیین نامه جدید 
کار ســـرمایه گذاری را ســـرعت ببخشند.
»رســـول جامعـــی«، مدیرعامـــل قطـــار 
شـــهری اهواز نیز بـــا اعـــلام اینکه حق 
بیمه کارگران شرکت کیســـون از آذر99 
پرداخت نشده است، می گوید: حقوق 
کارگران این شـــرکت 1۰ ماه عقب افتاده 
و باید این موضوع ســـریع تر مشـــخص 

. شود
 وی توضیـــح می دهـــد: از ســـال 99 که 
قـــرارداد شـــهرداری اهـــواز بـــا شـــرکت 
کیســـون فســـخ شـــد ســـازمان تأمین 


